

ISSN 2070-9773

КЛИО



№07(211)

июль 2024

KLIO



СОДЕРЖАНИЕ

ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ

- Ван Цзюньци** (Москва). Попытка реформирования Китайской империи в 1898 году («Сто дней реформ» глазами русских и британских современников) 13
- Макурин А.И., Уtimiшев Р.Ф.** (Тюмень). Образ революционного Екатеринбурга в травелогах К. Аккермана и Ф. МакКулага 19

ИСТОРИОГРАФИЯ

- Соломаха Е.Н., Рябинина Д.Г.** (Нижний Новгород). Труд Л.Н. Гумилева «Этногенез и биосфера земли» как историографический факт и историографический источник 27
- Савченко Д.Е.** (Санкт-Петербург). События советско-польской войны 1919-1921 гг. в современной польской историографии 32
- Бембеева В.Г., Босхомджиев В.А., Уланов О.В., Цымбалова К.А.** (Элиста). История печенегов на территории нашей страны (к вопросу о современной историографии) 38
- Кашина Е.В.** (Хабаровск). Становление и развитие внешнеполитического курса Австралии в 1920–1930-е гг.: историографические подходы и исследования 43

ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Луняшин С.Д.** (Москва). Компетенции и деятельность австрийского Придворного военного совета в первые годы после формирования (1556-1558 гг.) 51
- Манькин А.С., Соловьев С.В., Родин Д.В.** (Москва). Администрация У. Клинтона и дискуссии в Конгрессе США по вопросу о выходе из Договора по ПРО 59
- Дроздов Д.С.** (Саратов). Эволюция программы американских санкций в отношении КНДР после 2006 г. 71
- Наумов А.О., Афанасьева М.А.** (Москва). «Диалог цивилизаций» как ресурс «мягкой силы» Исламской Республики Иран 75
- Измайлова А.Н.** (Краснодар). Олимпийский фактор во внутренней и внешней политике КНР 82
- Черный В.Д.** (Москва). Иностранцы о музыке и музыкальных инструментах в Москве: особенности восприятия 88

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Каримов Т.Т.** (Казань). Ясачные татары команды Суюндука Тукбаева Байлярской поземельной волости Уфимского уезда (по материалам III ревизии) 96
- Крутецкий В.Ю.** (Ярославль). К изучению собраний сочинений преподобного Максима Грека последней четверти XVI в. 102
- Шломова А.И.** (Красноярск). Особенности развития поселений Причулымья в пореформенный период 106
- Ли Дунсинь** (Москва). Чрезвычайное посольство Ван Чжичуня в России в 1895 г. 114

Агаева Д.М. (Москва). Роль стран Антанты в крахе Белого движения	119
Криворучко В.К. (Москва). Государственное строительство в РСФСР на местном уровне в 1920–1930-е гг.: перспективы для комплексного исследования.....	125
Белоногов А.Л. (Санкт-Петербург). Партийный аппарат Ленинграда в годы «большого террора» (на примере бюро горкома ВКП(б))	133
Виноградов А.А. (Санкт-Петербург). К вопросу об образовании дивизий народного ополчения в Ленинграде в 1941 году	140
Воробьев Д.А. (Ленинградская область, Кировск). Потери подпольных организаций Ленинградской области в битве за Ленинград.....	146
Соленцова Е.А., Рамазанов А.А. (Самара). Институциональные инновации в процессе формирования новых условий для патентно-лицензионной деятельности СССР в 1950-1960-е гг.	156
Николаев Н.Е. (Москва). Исторические предпосылки формирования партии «Единая Россия» в контексте постсоветской России.....	162

ВОПРОСЫ ТЕОРИИ

Гапсаламов А.Р. (Елабуга). Применение теории модернизации к экономическим процессам, происходившим в СССР.....	167
---	-----

ПЕРСОНАЖИ ИСТОРИИ

Ноздрин Д.М. (Москва). Годы учения Ивана Тургенева	173
Софронова Л.В., Сазонова М.Б. (Нижний Новгород). Homo trilinguis: Роберт Вейкфилд и развитие английской ренессансной гебраистики.....	180
Зотова А.В., Полторацк С.Н. (Санкт-Петербург). Д'Артаньян отечественной истории: профессор Франсуа-Ксавье Кокен как исследователь России XVII-XXI вв.....	187

СТАНЕТ ИСТОРИЕЙ ЗАВТРА

Пальчик В.Н., Михайлов А.Р. (Москва). Анализ развития угольной промышленности Китая и Российской Федерации в контексте экономической истории XXI века	195
--	-----

МНЕНИЕ

Лапина И.Ю., Каргапольцев С.Ю. (Санкт-Петербург). Цивилизационные вызовы и системные проблемы отечественного социогенеза. Часть 5	202
--	-----

CONTENTS

SOURCE STUDIES

- Wang Junqi** (*Moscow*). Attempt to reform the Chinese Empire in 1898 (“One Hundred Days of Reform” in the eyes of Russian and British contemporaries through the prism of analysis of the level of international structure) 13
- Makurin A.I., Utimishev R.F.** (*Tyumen*). The Image of Revolutionary Yekaterinburg in the Travelogues of K. Ackerman and F. McCullagh..... 19

HISTORIOGRAPHY

- Solomakha E.N., Ryabinina D.G.** (*Nizhny Novgorod*). Labor L.N. Gumilev “Ethnogenesis and the biosphere of the earth” as a historiographical fact and historiographical source27
- Savchenko D.Ye.** (*St. Petersburg*). The main problems of the Soviet-Polish War of 1919-1921 in modern Polish historiography32
- Bembeeva V.G., Boskhomdzhiev V.A., Ulanov O.V., Tsymbalova K.A.** (*Elista*). Pechenegs and Cumans in the history of Ancient Rus’ (on the issue of modern historiography).38
- Kashina E.V.** (*Khabarovsk*). The formation and development of Australia’s Foreign Policy in the 1920–1930s: historiographical approaches and researches 43

GENERAL HISTORY

- Luniashin S.D.** (*Moscow*). The competencies and activities of the Austrian Aulic War Council in the first years after establishment (1556-1558).....51
- Manykin A.S., Soloviev S.V., Rodin D.V.** (*Moscow*). The W. Clinton administration and discussions in the US Congress on the issue of withdrawal from the ABM Treaty59
- Drozдов D.S.** (*Saratov*). The evolution of the U.S. sanctions program against the DPRK after 200671
- Naumov A.O., Afanasyeva M.A.** (*Moscow*). “Dialogue of Civilizations” as a resource of “soft power” of the Islamic Republic of Iran75
- Izmaylova A.N.** (*Krasnodar*). The Olympic factor in the domestic and foreign policy of the PRC82
- Chernyy V.D.** (*Moscow*). Foreigners about music and musical instruments in Muscovy: peculiarities of perception88

NATIONAL HISTORY

- Karimov T.T.** (*Kazan*). Yasak tatars komand of foreman Suyunduk Tukbaev of the Baylyar land volost of Ufa uezd (based on materials of the III revision)96
- Krutetsky V.Yu.** (*Yaroslavl*). To the study of the collections of works by St. Maksim Grek of the last quarter of the XVIth century.....102
- Shlomova A.I.** (*Krasnoyarsk*). Development’s specifics of the settlements on the territory of Prichulym’e in the post-reform period106
- Li Dongxin** (*Moscow*). Extraordinary Embassy of Wang Zhichun to Russia in 1895..... 114
- Agaveva D.M.** (*Moscow*). The role of the Entente countries in the collapse of the White movement..... 119

Krivoruchko V.K. (Moscow). State Building in the RSFSR at the local level in the 1920s and 1930s: prospects for complex research	125
Belonogov A.L. (St. Petersburg). Leningrad Party Apparatus during the “Great Terror” (the Case of the City Communist Party Committee Bureau).....	133
Vinogradov A.A. (St. Petersburg). On the issue of a formation of national militia divisions in Leningrad in 1941	140
Vorob'ev D.A. (Leningrad region, Kirovsk). Losses of underground organizations of Leningrad region in the battle for Leningrad	146
Solentsova E.A., Ramazanov A.A. (Samara). Institutional innovations in the process of creating new conditions for patent and licensing activities of the USSR in the 1950-1960s	156
Nikolaev N.E. (Moscow). Historical background of the formation of the United Russia Party in the context of post-Soviet Russia.....	162

THEORY ISSUES

Gapsalamov A.R. (Yelabuga). Application of modernization theory to economic processes taking place in the USSR	167
---	-----

CHARACTERS OF HISTORY

Nozdrin D.M. (Moscow). The Ivan Turgenev's years of study.....	173
Sofronova L.V., Sazonova M.B. (Nizhny Novgorod). Homo trilinguis: Robert Wakefield and the development of English Renaissance Hebraism	180
Zotova A.V., Poltorak S.N. (St. Petersburg). D'Artagnan of Russian history: Professor Francois-Xavier Coquin as a researcher of Russia in the 17th-21st centuries	187

WILL BE HISTORY TOMORROW

Palchik V.N., Mikhailov A.R. (Moscow). Analysis of the Development of the Coal Industry in China and the Russian Federation in the Context of Economic History in the 21st Century	195
---	-----

OPINION

Lapina I.Yu., Kargapoltsev S.Yu. (St. Petersburg). Civilization challenges and systemic problems of domestic sociogenesis. Part 5.....	202
---	-----